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Motiu de xoc
4 La superilla de l’Eixample crea divisió política 
i opinions diferents entre veïns i comerciants

4Aquest model és una de les grans apostes dels
comuns i Sant Antoni n’ és l’exemple paradigmàticpàg 3

EL FORT PIENC pàg 16
Cinc milions d’euros per
tal que l’Estació del Nord
rebi autobusos turístics

TORNA UN HISTÒRIC pàg 10
Lídia Nuñez (Som Sant Antoni):
“La gent ens va demanar que
recuperéssim la Fira de Reis”
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Posar fre a les futures superilles
fins que s’avaluï l’impacte de les
que ja són una realitat. Aquesta és
la proposta de Junts que va apro-
var la Comissió d’Ecologia, Ur-
banisme, Infraestructures i Mo-
bilitat de l’Ajuntament de Barce-
lona el passat 13 de desembre. Va
tirar endavant amb els únics vots
en contra dels comuns, mentre
que la resta de formacions hi van
votar a favor, també el PSC. De fet,
l’actual soci de govern del partit
d’Ada Colau va pactar amb Junts
el text de la proposició.

Aquesta votació és una mos-
tra més del camp de batalla elec-
toral que han esdevingut les su-
perilles ara que s’acosten les
municipals. També és una pro-
va de la distància cada cop més
accentuada que separa els socis
de govern. En aquest sentit, les
tinentes d’alcaldia Laia Bonet
(PSC) i Janet Sanz (BComú)
van mantenir un tens diàleg
amb acusacions creuades inclo-
ses. Sanz va defensar les superi-
lles com a “únic model possible”
i va qüestionar “l’aliança” del
PSC amb “qui també vol aturar
el tramvia”, en referència a
Junts. Bonet, per la seva banda,
va instar a “fer una pausa i ava-
luar amb rigor” els efectes de les
superilles. “Una mica d’autocrí-
tica també aniria bé”, va afegir.

LA SUPERILLA DE L’EIXAMPLE
Junts va proposar “paralitzar
les licitacions en curs” de futures
superilles, com les del Fort Pienc
o la Sagrada Família, però els ve-
ïns de la Dreta i l’Esquerra de
l’Eixample assisteixen a aquest
debat estrella amb els seus bar-
ris ja en obres. Aquí, per tant, di-
fícilment hi hagi marxa enrere.

La pregunta és: la gent que hi viu
voldria fer marxa enrere?

Parlant amb els presidents de
les associacions de veïns de tots
dos barris, la resposta és un no
rotund. “Les superilles són el
canvi que la ciutat necessita”, de-
fensa Xavier Riu, vocal d’Urba-
nisme de l’AV de l’Esquerra de
l’Eixample. Considera que “la si-
tuació actual és dramàtica” tant
pel que fa a la contaminació at-
mosfèrica i acústica com per la
manca d’espai per a les persones.

En la mateixa línia, el presi-
dent de l’AV de la Dreta de l’Ei-
xample, Jaume Artigues, sub-
scriu la valoració de la platafor-
ma Eixample Respira, que asse-
gura que és “un despropòsit vo-
ler aturar els eixos verds sense te-
nir una alternativa”. “No ens
podem quedar aturats. No hi
ha una altra opció que tirar en-
davant els eixos verds si volem
evitar que ens arribin multes

de la Unió Europea per conta-
minació”, alerta Artigues. 

Tant ell com Riu veuen amb
preocupació el posicionament que
ha adoptat l’oposició i, especial-
ment, els socialistes respecte a les
superilles. En aquest últim cas, hi
veuen una “maniobra partidista”
i una voluntat de distanciar-se del
govern del qual formen part.  

EL TEMOR DELS COMERCIANTS
Altres opinions a tenir en comp-
te són les de les associacions de
comerciants. Per a Coreixam-
ple, l’entitat que aplega el comerç
de la Dreta de l’Eixample, les ob-
res de la superilla ja estan tenint
conseqüències. El seu president,
Xavier Llobet, deixa clar que es-
tan a favor de “reduir la conta-
minació”, però posa en dubte que
el model que s’està implantant si-
gui l’adequat. “Per fer un mateix
trajecte, ara els cotxes han de fer
un recorregut més llarg i aturant-

se més. Això augmenta la conta-
minació”, argumenta. A més,
explica que el seu negoci (té una
òptica a Consell de Cent) rep
molts clients de fora de la ciutat

i que els canvis en la circulació
derivats de la superilla l’estan
afectant. “Alguns clients em di-
uen «És impossible arribar a

casa teva!» i es plantegen deixar
de venir. S’està fent mal al co-
merç”, lamenta.

Sobre els comerciants, Arti-
gues recorda que, quan el 2014
l’AV de la Dreta ja va proposar pa-
cificar el carrer Girona, molts
botiguers els van donar suport.
També afirma que allà on s’han
fet pacificacions ningú vol que hi
tornin els cotxes. Com a exemples
posa, entre altres, la superilla de
Sant Antoni –defensada sempre
com una reforma d’èxit pels co-
muns– o la pacificació del Portal
de l’Àngel, on la idea també va
causar rebuig al principi. A Llo-
bet, però, el darrer exemple no li
fa el pes: “Al Portal de l’Àngel no
hi ha comerç de proximitat, que
és el que més pateix”. 

Les opinions contraposades
de Llobet i Artigues són la repre-
sentació de la polarització que
genera aquest debat, que promet
ser clau de cara el maig de 2023.

Campdebatalla electoral
» La futura superilla de l’Eixample s’ha convertit de fa temps en un tema que crea conflicte polític
» La divisió d’opinions que hi ha entre els partits es fa present també entre els veïns i els comerciants

Les obres de la superilla de l’Eixample a Consell de Cent. Foto: Laura Fíguls/ACN

LA CONTAMINACIÓ 
ES REDUEIX UN 31%

4Enmig del debat me-
diambiental, l’Agència de
Salut Pública de Barcelona
ha publicat unes dades re-
llevants: els nivells de diò-
xid de nitrogen a la ciutat
s’han reduït un 31% des del
2015 i fins al novembre
passat. L’Ajuntament ho
atribueix a mesures com la
Zona de Baixes Emissions.

Anna Utiel
L’EIXAMPLE
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La lupa

En un dia bo, el trajecte en Rodalies de Saba-
dell a l’Estació de Sants es pot fer en quaranta
minuts. Tristament, a la xarxa de Rodalies hi
ha pocs dies bons. Crec que no m’equivoco si

dic que quasi totes les persones amb qui molts matins
faig aquest trajecte estan fartes del servei. Com tam-
poc si afirmo que quasi totes ho continuen fent perquè
no disposen de cap altra alternativa.

Habitualment, els trens de la línia R4 pateixen un
retard crònic d’entre cinc i deu minuts. És a dir, que al
temps de trajecte hi has de sumar com a mínim
aquest temps extra. Òbviament, aquesta dada no apa-
reix als informes de Renfe, però tothom al tren sap que
és certa. És un temps al qual, a més, hi has d’incloure
els retards per les incidències recurrents a la xarxa. En
resum, un trajecte que hauria de durar uns quaranta
minuts l’acabem fent en seixanta o setanta pel cap baix.

Quan m’imagino el temps perdut al llarg de l’any
m’entren calfreds. Algú podria dir que no és temps per-
dut si l’aprofites, i té tota la raó. Sempre m’ha agradat
viatjar en tren. És un moment que moltes persones el
gaudim badant mirant per la finestra o trobant l’ins-
tant de pau per llegir. Ara bé, no tot és tan idíl·lic. Po-
sem-nos en context.

Són tres quarts de set del matí a l’estació de Saba-
dell Centre. A l’andana no hi cap ni una agulla, ja que,
com és habitual, el tren arriba tard i, a més, és un tren
curt. Sí, en hora punta, Renfe posa en circulació trens
amb la meitat de vagons. Com és d’esperar, en pujar-
hi ja no hi ha seients lliures. Tothom s’acomoda com
i on pot i, en arribar a Barberà del Vallès, moltes usuà-
ries ja no poden entrar al vagó i les que som a dins viat-
gem com sardines.

Drets més d’una hora, sense espai i, molt sovint, amb
una atmosfera asfixiant. Com ja us podeu imaginar, el
viatge, lluny de gaudir-lo, es converteix en un suplici
al qual no vols tornar, però del que no pots escapar. Un
atzucac en què, com hem vist fa uns dies, a més, t’hi ju-
gues la vida.

En la darrera dècada, s’han registrat sis accidents
greus a la línia R4 de Rodalies. L’any 2019, dues per-
sones van morir en un accident a Castellgalí i a Vaca-
risses, i fa uns dies, a Montcada, 150 persones també
van resultar ferides. No hi ha dubte que l’estat decadent
i anacrònic de la xarxa de Rodalies és responsable de
l’increment del risc d’accidents ferroviaris i, dissorta-
dament, el de Montcada no serà el darrer.

Fa l’efecte que, com Sísif, que va ser condemnat eter-

nament a empènyer una pedra pendent amunt i quan
arribava al cim la pedra tornava rodolant cap avall, els
milers d’usuàries de Rodalies estem condemnades a pu-
jar al tren cada dia tot i saber que quelcom pot anar ma-
lament. I en aquesta condemna, a més, no rebem cap
mena de comprensió ni empatia.

Penso que, d’una banda, és perquè Rodalies ha es-
tat sempre el transport públic de les classes treballadores
de l’àrea metropolitana. D’aquells que, sense cap altra
alternativa, continuaran agafant el tren tot i el servei de-
nigrant i que arribin tard a la feina o a la universitat. I,
d’altra banda, perquè l’infrafinançament crònic de la xar-
xa de Rodalies per part del govern espanyol mai ha re-
but una oposició ferma dels Governs de la Generalitat,
més interessats en altres qüestions més sumptuoses.

Tanmateix, quan hi ha accidents tothom llença pi-
lotes fora, es proclamen bones intencions i es propo-
sen taules bilaterals pel traspàs de la gestió. I, així i tot,
la realitat és tossuda i milers de persones tornaran a aga-
far demà el tren en condicions que no són acceptables.
Diu el refranyer català que qui dia passa, any empeny
i, no obstant això, estic convençut que arribarà el dia
en què Sísif deixarà d’empènyer la pedra per procla-
mar que la seva paciència s’ha esgotat.

NLes millors
perles

Puja a un cotxe que no és seu, l’engega, avança uns metres i
xoca contra un altre vehicle aparcat i una casa. Abans que

treguis conclusions sobre l’autor dels fets, has de saber que és
un border collie. S’ha convertit en el gos més famós de Gal·les.

Uns investigadors fan reviure virus de 48.500 anys
d’antiguitat que havien quedat sota el gel permanent

de Sibèria. Diuen els científics que no creuen que suposin
gaire perill, però potser no calia jugar-se-la, no?

Una dona aconsegueix el seu somni de graduar-se a la
universitat 71 anys després d’haver-s’hi matriculat per

primer cop. Joyce DeFauw, de 90 anys, ha acabat la carrera i ha
deixat un exemple inesborrable als seus 17 nets i 24 besnets.

El Grinch existeix, però és una dona de Nova York.
Concretament, és la lladre que ha entrat a casa de

l’actor Robert de Niro per robar-li els regals que hi havia
sota l’arbre de Nadal. La policia l’ha detingut in fraganti.

LA FOTOTwitter (@fifaworldcup_es)
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per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

Cròniques ferroviàries
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Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.comlíniaeixample.cat 21 de desembre del 2022

La Fira de Reis de Sant Antoni 
torna 25 anys després1

2
Neix el Camí Bus, la versió 
a peu de l’exitós bicibús

L’Ateneu Francesc Layret, de Sant Antoni,
tanca després de 13 anys

Prop de cinc milions d’euros 
per potenciar l’Estació del Nord

El gran any 2022 del CFS Eixample

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@324cat: Els estats membres de la UE han
arribat a un acord per aplicar un topall al
preu del gas, que no afectarà ni Espanya ni
Portugal perquè ja tenen el topall ibèric.

@julibert_joan: No és una mica fort que
dos jutges a qui es vol recusar puguin vo-
tar en la decisió per recusar-los? Quin con-
cepte de justícia és aquest?

#RevoltaAlTC

@Catinformacio: El sorteig de loteria de
Nadal ha cantat números erronis durant
anys. Una jutge rebutja que s’informi dels
números mal cantats.

#ErrorsALaLoteria #TopallAlGas

Safata d’entrada

Afinals dels 70, una de les ac-
tivitats programades a l’au-
la unitària de l’escola va ser

fer turisme urbà: l’objectiu era vi-
sitar llocs mai vistos. Quan som
nens gairebé no sabem res, però te-
nim intacta la necessitat d’emo-
cionar-nos, i aquesta és l’obligació
del magisteri. Hi ha coses difícils
d’explicar quan arriba la sorpresa,
quan ens acostem a la novetat. Una
de les més inquietants va ser quan
vam viatjar en metro a l’estació de
Sants, una aventura per degustar
el que és desconegut, que va il·lu-
minar els racons més profunds dels
nostres cossos mentre pujàvem i
baixàvem  les escales mecàniques
d’aquell lloc convertit en un parc
d’atraccions. Les arrels subtils que
ens acariciaven, refinades amb la
dolçor d’aquelles personetes, feien
d’allò un altell sagrat al tacte de l’o-
cult, esquitxat de matisos on l’oïda
reconeixia altres fonts, on l’olfac-
te mostrava trajectòries fèrtils.

L’aula era un breu espai de
temps en què vam ser trapezis-
tes amb grans collarets de flors
que trobàvem al bosc de l’esbar-
jo. Compartíem un únic desig:
que res dolent ens passés. Érem
el grup del vent, la nostra cançó,
la de les balances d’Ovidi, una
música amb majúscules que
agradava tant a petites com a

La cançó de les balances
per Francesc Reina

grans. Al rerefons de les ànimes
creixia un desig de ser poetes. 

En una altra ocasió vam
anar al Ritz. La intenció era fer
voltes per la porta giratòria; no
ens van deixar. Però el més im-
portant era el contacte amb la
realitat: assistir al miracle d’a-
quella màgia que es quedaria
als nostres ulls per sempre. 

Llegeixo sobre la miopia
democràtica, l’oblit de fets re-
provables comesos per autori-
tats i amb ocultació d’actes de-
lictius… Hi ha una llarga llista
d’excàrrecs públics que, en
abandonar les seves tasques
(fins i tot hi ha qui les alterna),
treballen en diferents sectors
privats, com el de la indústria
militar, aconsellant polítics so-
bre quina és l’empresa conve-
nient per afavorir contractes
familiars. Aquesta pràctica s’a-
nomena “portes giratòries” i
sovint és titllada de corrupció. 

Llegeixo sobre el drama de
l’habitatge al nostre país, les xi-
fres d’inversió pública són ab-
solutament ridícules. Llegeixo

sobre les patronals immobilià-
ries permanentment en con-
tacte amb mandataris per as-
sessorar-los sobre lleis que be-
neficiïn els seus fons d’inversió,
com ho fa un exalcalde, presi-
dent de la FIABCI, “òrgan con-
sultiu de governs i les Nacions
Unides per al disseny de políti-
ques habitacionals i desenvolu-
pament urbà, membre de la
Coalició Internacional de Nor-
mes d’Ètica”, etc. Llegeixo sobre
la regidora que va haver de di-
mitir del càrrec després de rebre
amenaces de mort per denun-
ciar irregularitats en llicències
que s’atorgaven a pisos turístics. 

Torna el record plaent d’a-
quella porta màgica. ¿Són
les portes giratòries una elecció
correcta o necessitem altres me-
sures que ens protegeixin contra
els incendis, per eliminar barre-
res amb massa freqüències d’ac-
cés, que ens ofereixin una pro-
tecció excepcional contra els
corrents de brutícia? Les seves
funcions són tan diverses com els
requisits que se’ls hauria d’exigir.
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Els semàfors

Les associacions de famílies
d’alumnes de les escoles Auró i
Els Llorers, amb la coordinació
de Camí Amic, han creat el Camí
Bus, la versió a peu de l’exitós
bicibús. Així, pares i mares
s’organitzen per acompanyar 
els infants caminant a l’escola. 

pàgina 8Camí Bus

L’associació de comerciants Som
Sant Antoni ha decidit recuperar
la històrica Fira de Reis del barri,
que es va deixar de celebrar fa
un quart de segle. L’activitat
tindrà lloc del 2 al 5 de gener a
l’avinguda Mistral, la ubicació

tradicional de la fira. 
pàgina 10Som Sant Antoni

Coreixample, l’associació de
Comerciants de la Dreta de

l’Eixample, ha ajudat a gestionar
la campanya Els llums de Nadal
il·luminen el comerç al barri, que
ha permès crear decoracions
nadalenques de primer nivell
per als comerços emblemàtics. 

pàgina 12Coreixample



7 | 

líniaeixample.cat21 de desembre del 2022Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517



líniaeixample.cat

Esquerra de l’Eixample

| 8

21 de desembre del 2022

Comencen les obres per
millorar més entorns escolars
INFÀNCIA4L’Ajuntament con-
tinua ampliant el projecte Pro-
tegim les escoles i ara ha posat
en marxa les obres en un total de
73 centres de la ciutat per mi-
llorar-ne els entorns. En el cas
del districte de l’Eixample, el bar-
ri on més actuacions s’estan fent
actualment és l’Esquerra. 

En el que queda d’any, es pa-
cificaran els entorns de l’Escola
IPSE (Casanova, 175), l’Institut
Escola Londres (Comte d’Ur-
gell, 262) i el Centre Educatiu
Sant Miquel (Rosselló, 175),
mentre que l’any vinent serà el

torn de l’Escola IPSI (Comte
Borrell, 243). Fora del barri, a la
Dreta de l’Eixample, l’any vinent
també es pacificarà l’entorn dels
Jesuïtes de Casp Sagrat Cor de
Jesús (Casp, 25).

Les pacificacions dels en-
torns escolars pretenen alluny-
ar el trànsit dels nens i nenes. Se-
gons l’Ajuntament, en els centres
educatius on ja s’han fet aques-
tes transformacions s’ha “redu-
ït significativament la contami-
nació”. És per això que l’objec-
tiu és tenir 217 escoles “protegi-
des” l’any 2023.

MEDI AMBIENT4Després de l’è-
xit del bicibús, algunes de les fa-
mílies que s’hi han implicat acti-
vament han volgut crear-ne una
nova versió. Així ha nascut el
Camí Bus, que replica la fórmu-
la del bicibús amb un canvi subs-
tancial: en comptes d’anar a l’es-
cola en bicicleta, proposen anar-
hi a peu. La iniciativa es va estre-
nar divendres passat gràcies a
l’impuls de les associacions de fa-
mílies d’alumnes (AFA) de les es-
coles Auró i Els Llorers i a la co-
ordinació de Camí Amic.

La finalitat del Camí Bus és
oferir una opció similar al bicibús
a aquelles famílies per a les quals
no és pràctic o viable anar a clas-
se en bicicleta. Ho explica Laura
Cid, de la comissió de Sostenibi-
litat de l’AFA de l’Escola Auró, que
posa com a exemple les famílies
que viuen massa a prop de l’escola
i no els surt a compte fer el recor-
regut en bici. “La forma d’anar a
l’escola més habitual és a peu”, re-
corda Xavier Riu, membre de
Camí Amic i vocal d’Urbanisme de
l’Associaicó de Veïns del barri.

La iniciativa consisteix a co-
ordinar pares i mares perquè
acompanyin grups d’infants ca-
minant. De moment, s’hi han
sumat una vintena de famílies,
però esperen guanyar nous adep-
tes de cara al gener. “El bicibús
també va començar així. Tant de
bo hi hagi el mateix efecte bola de
neu”, apunta Riu. L’experiència
de dimecres passat va ser la pri-
mera prova pilot del Camí Bus, i
avui se’n farà una altra. Després
de l’aturada nadalenca, arribarà
l’hora de la veritat. “Estem fent di-
fusió de la iniciativa i, alhora, hem

creat una enquesta per detectar
quines noves línies podem crear”,
diu Cid. Amb les primeres res-
postes, sembla clar que almenys
hi haurà una línia a Sant Antoni.

La línia que ja s’ha posat en
marxa recorre l’avinguda Roma.
Sobre aquest carrer, Cid assegu-
ra que, segons un estudi d’IS Glo-
bal, és un dels preferits dels nens
i nenes, però no és un dels més se-
gurs. Escollir aquesta avinguda,
per tant, té “un punt reivindicatiu”.
“Volem que els nens s’empoderin,
que guanyin autonomia”, defen-
sa la integrant de l’AFA de l’Auró.

Nens anant a peu a l’escola en el Camí Bus. Foto: Twitter (@UrbanismeAVVEE)

Neix al barri  la versió  a peu 
de l’exitós bicibús: el Camí Bus

Un exemple d’entorn escolar pacificat. Foto: Ajuntament

Xarxa Cesca | Èxit del mercat sense diners nadalenc
La Xarxa Comunitària d’Economia Social i Cures de l’Esquerra de l’Eixample,

coneguda com a Xarxa Cesca, va celebrar dissabte l’edició nadalenca del seu
mercat sense diners, dedicada a jocs i joguines, i va ser “preciós”, asseguren.
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La fira que va celebrar Som Sant
Antoni el passat mes de maig a
l’avinguda Mistral va desblo-
quejar un record amagat en la
memòria de molts veïns. En
aquell mateix emplaçament,
però 25 anys enrere, havia tingut
lloc l’última edició de l’emble-
màtica Fira de Reis del barri. 

L’esdeveniment, que es feia
des dels anys setanta, es va dei-
xar d’organitzar arran de la re-
forma de l’avinguda que va aca-
bar el 1996, però els veïns que
se’n recorden encara troben a fal-
tar el seu esperit familiar i de bar-
ri. Ara, un quart de segle després,
diversos comerciants han deci-
dit posar fi a l’enyor. “La gent ens
va demanar que recuperéssim la
Fira de Reis i així ho hem fet”,
afirma la presidenta de Som
Sant Antoni, Lídia Núñez.

Gràcies a l’impuls d’aquesta
associació, del 2 al 5 de gener, l’a-
vinguda Mistral es tornarà a om-
plir de parades de joguines, ar-
tesania, llibres i altres productes,
com ara pastisseria i vi calent. La
majoria seran de comerços del
barri, però també hi haurà boti-
gues convidades d’altres punts de
la ciutat. Estarà oberta cada dia
des de les onze del matí fins a les
nou del vespre, excepte la Nit de
Reis, que aguantarà fins passada
la mitjanit.

L’edició de la represa de la
fira tindrà alguns participants
històrics. En són exemples Con-
feccions Bernaus, Torrero Vidre
o la tercera generació dels pro-
pietaris dels cavallets Baby Ce-
ditas. Tots ells van contribuir a
fer de la Fira de Reis un acte in-
sígnia de Sant Antoni. “La fira
era com una prèvia de la Festa
Major del barri”, recorda l’his-
toriador Jordi Font, que en va
parlar al llibre L’Abans de Sant
Antoni (Efadós, 2018). 

És per això que celebra que
ara es torni a fer. “Tot el que si-
gui recuperar el caliu i la identi-
tat de barri és bona idea”, de-
fensa. A més, posa l’accent en la
importància de la ubicació. “L’a-
vinguda Mistral, potser un dels
carrers que s’ha reformat més ve-
gades, ja existia quan hi havia
muralles i és la columna verte-

bral del barri. Per tant, té tot el
sentit fer-hi la fira”, argumenta.

TORNA ACTUALITZADA
La nostàlgia no ha esborrat una
evidència: les coses han canviat
molt des de l’última Fira de Reis,
de manera que calia adaptar-la als
nous temps. Des de Som Sant An-
toni hi han introduït un concep-

te tan actual com el de la sosteni-
bilitat. De la mà del projecte Plàs-
tic Preciós, han creat una inicia-
tiva amb la qual reciclar equival a
estalviar diners. Així, tothom que
porti un total de cent taps de
plàstic a l’estand de Som Sant An-
toni durant la fira, rebrà una mo-
neda o token per valor de tres eu-
ros per gastar a qualsevol parada.

Una imatge històrica de l’antiga Fira de Reis de Sant Antoni. Foto: Som Sant Antoni

Anna Utiel
SANT ANTONI

LaFiradeReis torna25anysdesprés
» L’associació Som Sant Antoni recupera del 2 al 5 de gener la històrica fira de l’avinguda Mistral

» Molts veïns havien demanat el retorn de l’esdeveniment, que va desaparèixer fa un quart de segle

Nomenclàtor | Jardí Cristina Fernández Pereira
L’interior d’illa de l’antic cinema Urgell passarà a ser el jardí Cristina

Fernández Pereira, tal com ha aprovat la darrera Ponència del Nomenclàtor.
Fernández va ser afusellada el 1939 pel franquisme al Camp de la Bota. 
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Queviures Múrria reobre 
com a xarcuteria restaurant

ESTABLIMENTS4El local que té
124 anys de vida i que es troba al
número 85 del carrer Roger de
Llúria, Queviures Múrria, va re-
obrir el 13 de desembre amb una
cara totalment renovada. I és que
després de tancar a l’agost per re-
formar el local per modernitzar-
lo, aquest comerç emblemàtic ha
fet un canvi d’imatge i s’ha con-
vertit en una xarcuteria degus-
tació que també és restaurant.

Una de les novetats que ha
incorporat l’establiment són
una barra, tres taules i un en-
tresolat amb un privat on fer la
degustació dels productes que
es venen a la botiga.

Tot i el canvi, la xarcuteria
funcionarà com fins ara. I és que
no han perdut la gran varietat
de productes gurmet de quilò-
metre zero que ofereixen i els
vins que els acompanyen.

Nou pas perquè el Masriera
sigui un equipament veïnal

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
ha pogut, per fi, comprar oficial-
ment tot l’edifici de l’antic Taller
Masriera. El consistori va com-
prar el 43% de la finca el 2020 i
ara ha completat la compra del
57% restant que correspon a la
part no edificada del terreny.

La compra respon a l’objec-
tiu de guanyar equipaments co-
munitaris, tal com reivindiquen
des de fa anys el veïnat i les en-
titats del barri, on falten equi-

paments veïnals. Ara, amb l’ad-
quisició completa de l’edifici, es
fa un pas endavant per mirar
d’accelerar un procés que ha
patit nombrosos retards.

En aquest sentit, la Platafor-
ma Masriera va organitzar un
vermut reivindicatiu el 17 de
desembre per reclamar que el
Masriera es converteixi en l’A-
teneu del barri perquè sigui “l’a-
parador i l’altaveu dels veïns i ve-
ïnes de la Dreta de l’Eixample”.

COMERÇ4El Barcelona Centre
de Disseny i la Direcció de Co-
merç, Restauració i Consum de
l’Ajuntament han organitzat la
iniciativa Els llums de Nadal
il·luminen el comerç, que en-
guany ha arribat a onze locals de
la Dreta de l’Eixample i que s’ha
gestionat amb el suport de l’as-
sociació de comerciants Corei-
xample. Aquest projecte con-
sisteix a buscar els comerços
més tradicionals i emblemàtics
de l’Eixample i Sants perquè in-
corporin el disseny com a aliat
per a innovar en l’aparador de les
seves botigues. Per fer-ho, hi
col·laboren els alumnes de deu
escoles de disseny de Barcelona
i els comerços de cada districte
que hi participen.

Tal com explica la directora
de Comunicació del Barcelona
Centre de Disseny, Miriam Bar-
rero, aquest projecte “és una
manera d’ajudar els alumnes a
potenciar les seves habilitats i els
comerços a mostrar-se més
atractius”. Afegeix que ja fa cinc
anys que ho fan i sempre per Na-

dal “per centrar les idees en les
llums que caracteritzen aquesta
època de l’any”.

Així doncs, els aparadors es
van mostrar el passat 29 de
novembre  –i es poden veure
fins al 7 de gener– en un acte
que va recórrer tots els establi-
ments que van estrenar disseny.
A més, un jurat va escollir el mi-

llor aparador, que va ser el Forn
de Pa Sarret, de la Dreta de l’Ei-
xample. També hi haurà el pre-
mi del públic a través de la vo-
tació popular de tothom que vi-
siti els locals.

Amb tot, Barrero afirma que
la iniciativa rep un feedback
molt positiu de les dues parts
perquè “és una ajuda mútua”.

Forn de Pa Sarret, la botiga guanyadora. Foto: Barcelona Centre de Disseny

Aparadors comercials amb
esperit de Nadal i bon disseny

Entitats | Òpera als negocis de Coreixample
L’Associació de Comerciants Coreixample va celebrar el 15 de desembre la
3a edició de l’Òpera al Comerç, la iniciativa que té com a objectiu apropar

comerç i cultura a les persones acollint cantants de l’Òpera Jove Catalunya.
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Arts escèniques per ajudar
dones amb malalties greus

EXPOSICIÓ4El projecte Desca-
belladas, amb motiu del seu 10è
aniversari, va organitzar el 16 de
desembre, a l’Ateneu El Poblet,
l’exposició Cos, diversitat i his-
tòria de Descabelladas.

Aquesta iniciativa és un pro-
jecte d’acompanyament des de la
creativitat per a dones afectades
de càncer, malalties cròniques i
diversitat funcional. Es fa a tra-
vés del teatre i les eines artísti-
ques per anar més enllà del dra-
ma servint-se del sentit de l’hu-
mor, la complicitat i la visió
poètica i amorosa de la situació

que viuen. Així doncs, es treba-
llen diferents disciplines escè-
niques on domina el moviment
natural, el clown, el joc teatral,
l’escriptura creativa, la respira-
ció conscient i l’estilisme.

Amb tot, l’Ateneu El Poblet
va acollir de 18 h de la tarda a
20 h del vespre, de manera
gratuïta, l’exposició en home-
natge al projecte que mostrava
a través d’un arxiu fotogràfic el
recorregut que han tingut du-
rant els deu anys de vida i el re-
coneixement a totes les perso-
nes que hi col·laboren.

NADAL4Nadal ja és aquí i amb
ell les campanyes dels comerços
locals i les activitats que orga-
nitzen els eixos i associacions
d’establiments amb motiu d’a-
questa època de l’any. Una de les
propostes més tradicionals és
l’arribada del Tren de Nadal a di-
versos eixos de l’Eixample, com
el cas del de Sagrada Família, a
més dels Encants i el Fort Pienc.

En el cas de l’Eix Sagrada Fa-
mília, el tren arriba amb motiu
de la inauguració de la Torre de
la Verge Maria de la Sagrada Fa-
mília. I és que és una manera
que l’associació de comerciants
té d’oferir fins a tres recorreguts
diferents pel barri.

Els tiquets per pujar al tren es
poden aconseguir comprant als
comerços associats i s’hi podrà
pujar a partir de demà 22 de de-
sembre i estarà disponible fins al
5 de gener. Els únics dies que no
hi haurà servei disponible seran
el 25 i 26 de desembre i l’1 de ge-
ner. La resta de dies funcionarà
sempre de 10:30 h del matí a 14
h i de 17 h a 20:30 h i hi haurà

l’opció de comprar tiquets per
cinc euros –gratuït pels menors
de 10 anys– per qui no en tingui.

Però això no és tot, ja que no-
més és una de les activitats que
formen part de la campanya de
Nadal dels comerços locals as-
sociats a l’Eix Sagrada Família.
I és que l’activitat estrella que ha
organitzat l’entitat és la Pluja de

regals que ja va començar el 12 de
desembre i que s’allargarà fins al
5 de gener. I és que per comprar
a les botigues de l’eix amb un mí-
nim de 10 euros s’entra al sorteig
setmanal de 34 regals valorats en
més de 1600 euros. I, a més, el 5
de gener es farà el sorteig final
d’una nit d’hotel amb sopar i es-
morzar per a dues persones.

El Tren de Nadal arriba al districte. Foto: Eix Sagrada Família

Arriba el Tren de Nadal de l’Eix
Comercial Sagrada Família

Les Descabelladas fent teatre. Foto: Descabelladas

Llums | La Sagrada Família il·lumina les torres
Després del tradicional Concert de Nadal a la Basílica de la Sagrada

Família, el 16 de desembre es van il·luminar per primera vegada les torres
dels evangelistes Lluc i Marc. Estaran il·luminades fins al 8 de gener.
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TURISME4L’Estació del Nord es
va reformar ara fa poc més d’un
any per convertir-se en el punt
principal d’arribades i sortides
d’autobusos interurbans a la
ciutat. L’Ajuntament vol conti-
nuar reforçant l’aposta per
aquest “hub”, i ara ha rebut el
pressupost necessari per fer-ho.
Concretament, destinarà fins a
4,8 milions d’euros dels fons
europeus Next Generation a l’es-
tació d’autocars. 

Aquesta partida servirà, en
general, per “potenciar el rol de
l’Estació Barcelona Nord com a
node d’autocars turístics”, tal
com ha informat l’Ajuntament.
Més detalladament, la injecció
econòmica permetrà recuperar
l’antic vestíbul i l’entrada mo-
dernista de l’estació, així com
aplegar en una sola planta tota
l’oferta comercial, de restauració
i d’informació. D’altra banda,
també es millorarà l’eficiència
energètica de l’edifici. 

Els prop de cinc milions d’eu-

ros que aniran a parar a l’Esta-
ció del Nord formen part dels
40,8 milions que la ciutat rebrà
dels fons Next Generation per ti-
rar endavant una vintena d’ini-
ciatives. Totes elles tenen un
objectiu comú: “Desmassificar i
descentralitzar el turisme”, en
paraules del regidor de Turisme
i Indústries Creatives, Xavier
Marcé. Aquesta visió, però, no
convenç tothom.

PREOCUPACIÓ VEÏNAL
Els veïns del Fort Pienc veuen
amb preocupació com l’Ajunta-

ment vol incrementar la pro-
moció de l’Estació del Nord. “Ara
ja està saturada, l’espai no dona

per a més”, alerta el president de
l’Associació de Veïns del barri,
Joaquim Mallén, que tem que hi
arribin encara més vehicles. 

Actualment, diu, hi ha una
cinquantena de línies que fan pa-
rada a l’Estació del Nord, després
que s’hi derivessin els busos que

paraven en altres punts de la ciu-
tat, com la ronda Universitat.

Precisament, en el cas de la
ronda Universitat, l’expulsió dels
busos va donar resposta a una
llarga reivindicació veïnal. En
aquest sentit, Mallén recorda
que a l’entorn de l’Estació del

Nord també hi ha veïns i, de fet,
una escola de primària i una
escola bressol. Lamenta que tant
els dos centres com el veïnat ha-
gin de conviure “amb uns grans
nivells de contaminació i so-
roll”. “Sembla que aquí s’hi val
tot”, sentencia.

Cincmilionspera l’EstaciódelNord
» L’Ajuntament destinarà 4,8 milions d’euros dels fons Next Generation a poteciar l’Estació del Nord

» Els veïns del Fort Pienc temen que això es tradueixi en més autocars circulant per la zona

L’Estació del Nord, punt central d’arribada i sortida d’autocars. Foto: Ajuntament

Nadal | Una xocolatada per al veïnat
El Centre de Serveis Socials del Fort Pienc i la Dreta de l’Eixample ha
organitzat una xocolatada per al veïnat dels dos barris que tindrà lloc

aquest dijous, dia 22, a la carretera antiga d’Horta-Cerdanyola, número 7.

Joaquim Mallén,
president de l’AV Fort
Pienc: “Sembla que
aquí s’hi val tot”
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Esports Bàsquet | El CB Roser visita el Joventut Les Corts
El conjunt d’Iván Faure començarà el 2023 visitant el Joventut Les Corts, en partit

corresponent a la 12a jornada de la Copa Catalunya femenina. El CB Roser 
hi arribarà després de guanyar l’AB Premià per 68-51 el passat 17 de desembre.

Classificacions3a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Copa Catalunya de bàsquet
Equip

FC l’Esquerra
CF Sant Adrià
CF La Romànica
EF Joan Murtró
FC Can Buxeres
UD Montsant

PTS

30
28
28
23
23
22

GC

11
10
24
17
18
28

GF

28
28
34
27
27
30

1.
2.
3.
4.
5.
6.

Equip

FC Martinenc B.
CB Navàs
CB Valls
CB Tarragona
CB Granollers
CB Es Castell
CD Basket Zaragoza
CB Roser

PG

7
7
7
6
5
5
5
4

PC

764
740
743
772
814
768
732
758

PF

838
796
799
803
784
732
683
721

3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.

PG

10
7
7
6
7
7
4
4

PC

552
590
579
662
527
429
648
647

PF

654
710
603
644
541
538
624
614

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Equip

CB Roser
Draft Gramenet
AB Premià
CB Samà Vilanova
TGN Bàsquet
Manresa CBF
Joventut Les Corts
SESE

Equip

Penya Esplugues
AE Les Corts-UBAE
CFS Eixample
CN Caldes
InterSala Zaragoza
Rubí FS
CFS Castellón
FS Ripollet

PTS

31
28
25
23
22
19
19
15

GC

12
20
20
21
29
25
16
34

GF

66
49
43
51
40
39
30
46

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Tot l’esport, a liniaeixample.cat

Acostumat a jugar força o molt,
Nils Puchades (Sant Pol de Mar,
1989) va aterrar al CF Badalona
i a Segona B, una competició que
desconeixia. “Quan veus que,
entre cometes, no ets tan im-
portant a l’equip, has de fer un
clic i assumir que hi ha altres
companys que es mereixen jugar
igual que tu. El tècnic no feia ga-
ires canvis perquè el grup fun-
cionava”, confessa l’ara extrem
esquerre del Cerdanyola FC.

Sense gaires minuts “des-
prés d’un gran salt de nivell”,
Puchades sentia que necessita-
va un canvi d’aires per tornar a
ser una peça fonamental en un
equip, i va fitxar pel Terrassa FC.
“Haver passat per moments així
et fa ser més conscient del paper
de cada jugador i tenir una mi-
rada més àmplia, valorar més
cada oportunitat i ajudar més a
qui no li surten les coses. Has
d’estar preparat per a qualsevol
circumstància”, enraona. 

Marcar un gol en el seu de-
but al Terrassa FC el va ajudar
a tranquil·litzar-se i saber ca-
nalitzar millor la motivació i
les ganes de triomfar en un club
en què es va sentir molt a gust i
va connectar amb la grada.

EMOCIONS FORTES
Un vincle que Puchades té ara al
Cerdanyola FC, on juga la seva
quarta temporada. Excepte la
primera, amb l’equip a mitja
taula, totes han estat d’emo-
cions fortes: “La segona vam pu-
jar a Segona RFEF i la passada
vam afrontar un repte immens
per a un club com aquest. Vam
baixar i, a última hora, vam re-
cuperar la plaça”.

Era l’equip que més mèrits
esportius acreditava per ocu-
par el lloc del CF Talavera de la
Reina, que va pujar a Primera
RFEF perquè el CF Internacio-
nal de Madrid no podia dispu-
tar la competició per manca de
jugadors i tècnics.

Ha estat la pretemporada
més surrealista de la seva vida
perquè va viure fins a tres es-
cenaris: continuar a Segona

RFEF al grup català, el descens
a Tercera RFEF i la salvació,
però a l’altre grup. Aquest ha es-
tat, finalment, el destí final, i
obliga l’equip a visitar entitats
molt més llunyanes: Extrema-
dura, Madrid…

Puchades somriu recordant
els seus primers xuts a l’Atlètic
Club Sant Pol i l’etapa juvenil a
la Penya Barcelonista Anguera,
on va establir molts vincles. Al-
guns encara els conserva: “Els
companys em van acceptar molt

bé i em van posar les coses molt
fàcils per adaptar-me de pressa”.

Després del periple eixam-
plenc, l’entrevistat va agafar
“rodatge, experiència i va apren-
dre molt” a la UA Horta, a Pre-
ferent: “Teníem l’objectiu de
pujar de categoria, però no ho
vam poder aconseguir”.

El següent salt encara va ser
més gran: la Tercera Divisió i el
CE Europa, un club històric
“amb molta repercussió social i
mediàtica”. “En un bon vestua-

ri i amb minuts agafes confian-
ça per demostrar al camp el
que et demanen, saps fer i
aprens”, agraeix Puchades, en-
cantat amb Pedro Dólera, un
tècnic “apassionat i savi que
gestiona molt bé els grups”.

Manolo González també el va
voler per al seu CF Montañesa. El
primer curs va jugar-ho “gairebé
tot” i es van salvar a casa en l’úl-
tima jornada: “És cert que la
meta eren els play-offs, però
cada experiència és un aprenen-
tatge”. El segon i últim curs sí que
van jugar les eliminatòries d’as-
cens i hi van accedir com a se-
gons de grup. Els va faltar molt
poc per fer-ho com a campions.

Després d’un segon capítol al
CE Europa, amb dos play-offs
d’ascens en els dos cursos, una
Copa Catalunya aixecada, molts
minuts i “una connexió especial
amb la grada”, l’extrem esquer-
re va fitxar pel CF Badalona, de
Segona B. Hi va aprendre una lli-
çó per a tota la vida: “Vagis on va-
gis, l’important és que tinguis mi-
nuts i participis, sobretot quan ets
jove. Pots anar creixent i pro-
gressant en categories inferiors”.

Toni Delgado
EIXAMPLE

L’ambició deNils Puchades
» L’exjugador de la Penya Barcelonista Anguera viu la seva quarta temporada al Cerdanyola FC

» “Vagis on vagis, l’important és que tinguis minuts i participis, sobretot quan ets jove”, comparteix 

Nils Puchades conduint la pilota. Foto: Mireia Sanz/Cerdanyola FC
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Viu en línia

Juan Diego Botto es posa a la pell de Fe-
derico García Lorca per acostar-nos els as-
pectes menys coneguts de la vida i l’obra
del poeta, amb la voluntat de trobar allò
que ens interpel·la i fer-lo viu i actual. Amb
ironia i emotivitat, l’autor relata la seva tra-
jectòria artística, la seva vida personal i la
seva necessitat de llibertat.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Una noche sin luna
Juan Diego Botto

L’àlbum de debut de la cantautora de Gra-
nollers Laia Llach ja és aquí: Sol d’hivern (La
Catenària) ha vist la llum aquest mes de
desembre. Es tracta d’un disc format per
una desena de cançons en les quals la gui-
tarra té un gran protagonisme. “La so-
noritat de la guitarra i la veu  és el so que
soc capaç de crear i és el so amb què vull
donar-me a conèixer”, ha dit a Enderrock.

Música

L’Elena (Vicky Luengo) i l’Iván (Pol López)
decideixen construir una nova vida al
bosc, però aleshores comencen a sorgir
diferències entre ells: tenen punts de vis-
ta diferents sobre com viure a la natura.
Això posarà en perill el seu futur com a
parella. Suro té deu nominacions als
Premis Gaudí i dues (millor actriu i di-
recció novella) als Premis Goya. 

Pelis i sèries

Suro
Mikel Gurrea

Sol d’hivern
Laia Llach

Llums de Sant Pau 
Nadal ja és aquí i una de les millors maneres de gaudir-lo
a Barcelona és, sens dubte, visitant Els llums de Sant Pau.
Des del passat 22 de novembre i fins al 15 de gener, el

recinte modernista de Sant Pau està completament il·lu-
minat i ofereix una experiència immersiva a qui el visita.
És el segon any consecutiu que es fa aquest espectacle
lumínic a l’històric edifici barceloní, i en aquesta ocasió
porta per títol L’univers de la llum. Es tracta d’un recorre-
gut ampliat respecte al de l’any passat i permet als assis-

tents endinsar-se “dins dels misteris del cosmos”.

Aitana Ocaña (Sant Climent de Llobregat, 1999)
no ha deixat de créixer com a artista des que va
sortir de l’acadèmia d’Operación Triunfo 2017. A
més de vendre discos a dojo i d’omplir estadis a
vessar amb els seus concerts, la jove cantant s’ha

atrevit també amb el món de la interpretació.
Aquest mes de desembre s’ha estrenat la seva pri-
mera sèrie, La última, a Disney +. Es tracta d’una

història d’amor que protagonitza amb Miguel Ber-
nardeau, fill d’Ana Duato i actor d’èxit, que fins fa
poc era la seva parella sentimental. I és que, des-

prés d’una setmana promocionant plegats la sèrie
i concedint entrevistes fent veure que estaven tan
enamorats com sempre, va saltar una notícia del
tot inesperada: la relació s’havia acabat. A partir

d’aquí, les xarxes socials es van omplir d’imatges i
de comentaris analitzant l’actitud de tots dos du-

rant la promoció de la sèrie. Hi havia pistes.

A I T A N AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una jove estrella de la música
I ara també és actriu

Famosos

Deixar la relació amb Miguel Bernardeau
Justament després d’haver estrenat una sèrie romàntica junts 

Analitzen cada entrevista
Ara tothom veu senyals durant la promoció de la sèrie

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita se’n va als Estats Units a fer d’au-
pair sense saber-ho del tot. Un dia es tro-
ba a l’aeroport de Barcelona preparada
per agafar un avió que, teòricament, l’ha
de dur a Nova York, on aprendrà anglès
durant l’estiu. Però el seu ínfim coneixe-
ment de la llengua la porta, per caram-
bola, fins a Atlanta, a casa dels Bookland,
on tindrà cura dels tres fills de la família.

Llibres

Les calces al sol
Regina Rodríguez Sirvent

| The Witcher 3
La tercera entrega de la saga The Witcher barreja aventura, rol i acció en un
món èpic i fantasiós. Disponible per a PS 4 i 5, Xbox One i Series X/S, i PC.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CANVIS 

A l’hivern reduïm inconscientment el consum de fruites 
i verdures, cosa que debilita el nostre organisme

MASCARETA

DIETA

VENTILACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

El fred ja és aquí i ha arribat per quedar-se, segons advertei-
xen els meteoròlegs. I amb el fred es multipliquen les ma-
lalties que hi estan associades, sobretot les respiratòries.

Sovint les confonem, però són molt diferents entre elles: refre-
dat, catarro, grip estacional, otitis i sinusitis, a més del coronavi-
rus, és clar, són les més freqüents. Menys usuals, però més peri-
lloses, són les bronquitis i les pneumònies. 
En condicions de baixes temperatures les nostres defenses

disminueixen i les mucoses són menys efectives. El nas també
queda afectat i ja no filtra com hauria de fer-ho, ni pot escalfar
prou l’aire que inhalem perquè arribi als pulmons a la tempera-
tura apropiada. La situació és especialment perillosa per als me-
nors de tres anys, els més grans de 65 i els malalts crònics. Els in-
fants, a més, són molt propensos a patir bronquiolitis.
Si el quadre no és greu, el millor és fer repòs, menjar adequa-

dament i prendre antiinflamatoris, mucolítics i expectorants.
Només cal prendre antibiòtics en cas que apareguin infeccions
per bacteris o fongs, però són molt poc útils contra els virus,
que són els sospitosos habituals quan fa més fred. 

Temporada alta de virus

Els canvis bruscos de temperatura són l’origen 
de la majoria de refredats i malalties víriques

Les claus

Tot i que no és obligatòria, fer servir la mascareta 
pot ajudar els grups de risc a reduir el perill de contagi    

Si alguna cosa hem après de la pandèmia 
és la importància d’airejar els ambients on vivim i treballem
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